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Milý čtenáři! 

Nastává předjaří, péřovky a kožichy dali jsme zpátky do skříní. A vyndali 
z nich jarní bundy. Všechny moje jarní bundy jsou tmavě modré. A většina 
chlapů z hospody má to stejné. Na věšácích U černého vola je dvacet tmavě-
modrých bund, sem tam nějaká černá nebo tmavě šedá. A hledejte tu svou! 
Hrůza, celá hospoda se na mě vždycky kouká jako na kapesního zloděje… J 



   turnov

 #  Přístupovou silnici k budoucí společné základně hasičů, policie a záchranné 
služby začne Turnov stavět letos na jaře. Stavba s odhadovanými náklady 
zhruba 20 milionů korun je rozdělená na dvě etapy, druhá se bude dělat nejspíš 
příští rok. 

Novou silnici postaví Turnov nejen kvůli výjezdové základně, ale i na základě 
dohody s firmou DEK, které loni prodal bezmála dvouhektarový pozemek v této
oblasti za 56,6 milionu korun. Právě u tohoto pozemku, na němž si DEK postaví
obchod se stavebninami, letos skončí první etapa silničních prací. 
„Máme hotové inženýrské sítě a máme vysoutěženou firmu, která tam udělá 
komunikaci, chodníky, veřejné osvětlení, sadovnické úpravy. To by mělo 
vzniknout do července roku 2024,“ uvedl starosta Turnova Tomáš Hocke.
Za první etapu město zaplatí zhruba 8,5 milionu korun. Za reálný termín 
zahájení druhé etapy starosta považuje jaro příštího roku. 
„S tím, že bychom to zase asi do července 2025 chtěli postavit,“ dodal Hocke.
Projekt na vybudování výjezdového centra IZS v Turnově se připravuje asi osm
let. Hlavní impulz vzešel od hasičů, kteří mají v Turnově základnu v záplavo-
vém území. Kromě hasičů bude mít v novém integrovaném centru základnu 
dálniční policie a také krajská záchranná služba, která v Turnově sídlí ve stís-
něných podmínkách v areálu nemocnice.  (Genus)

 #  Turnovské kulturní tipy: 

8/2 18.00, kino Sféra
Křest knihy Zdeňka Mrkáčka Český ráj - moje velká láska
A pro ukázku jedna moc povedená fotka z knížky za všechny. 

Repro ze serveru Genus



 #  BAREVNÁ LYRIKA - EVA MATYLDA JIŘIČKOVÁ 
malba – grafika – keramika
8. 2. – 24. 3. 2024, Muzeum Českého ráje v Turnově, Dům 72
Eva Matylda Jiřičková vystavuje obrazy, grafiky a keramiku z poslední dekády 
života, kdy se zabývá vyjádřením emocí, vztahů, přírodními živly a struktu-
rami. Cyklus obrazů Znamení zvěrokruhu je doplněn autorskou poezií. Obrazy 
jsou často symbolické a pomocí metafor zobrazují nejen reálný viditelný svět, 
jako je např. tanec, ale také ideje, jež se vztahují k víře a dynamice života.
Vernisáž výstavy ve čtvrtek 8. února v 17 hodin.

11/2 v 19.30, městské divadlo
Ženy, držte huby!

středa 14. února od 18 hodin, knihovna na vlakovém nádraží
Knihovory: Jan Novák
Úspěšný spisovatel, jenž je rozkročen literárně mezi Amerikou a jeho rodnou
 vlastí. Je laureátem řady literárních ocenění – např. Magnesia Litera za knihu 
Zatím dobrý z roku 2004, Cena Josefa Škvoreckého za román Děda, nominace 
na Pulitzerovu cenu za román Milionový jeep. Do Turnova přijede představit 
především svoje poslední díla: V roce 2022 vyšla jeho autobiografická zpráva o 
tom, jak na přelomu století rozvážel po Chicagu peníze v obrněném vozu, Těžký
prachy, a naposledy byl spoluautorem autobiografie šachového velmistra 
Luboše Kaválka, Rozehraný život. Při debatě dojde jistě i na další témata jako 
jsou film, komiks či dlouhodobý pobyt v americkém Chicagu. Akci moderuje 
ředitel knihovny Jaroslav Kříž. 

13/2 od 19.30, kino Sféra
Cesta pustým lesem
Ačkoli filmy do kulturního přehledu obvykle nezařazuji, film mého váženého 
přítele Ivana Vojnára musím...



Hrají: Václav Koubek, Pavel Landovský, Eliška Sirová, Jana Dolanská, Karel 
Pospíšil, Matěj Hádek, Terezka Tobolová, Jiří Soukup, Vladimír Labský
Šumava ukrývá stavení ztracená v horách, řeku Vydru, kostel, faru, močály, 
poštu, zlatý důl i poustevníkovu boudu. V tomto prostředí se prolínají osudy 
krásné dívky Anny, utrápené vdovy, jejího věčně opilého muže – pošťáka i den-
tisty Holoubka, který opustil rodnou Vídeň. V průběhu roku se jejich cesty 
střetávají, přichází však léto 1914 a do životních příběhů všech zúčastněných 
rázným způsobem zasáhne válka…
Touhy a hledání postav jsou však nadčasové.

středa 14. února v 17 hodin, Střelnice
Rudolf Vágo: Krajiny z Evropy i domova
Toskánsko, Balt, Lofoty, Čechy
Kultura Turnov, Fotoklub Safír Turnov a Fotostudio BJ vás zvou na další 
fotografickou výstavu. 

O autorovi:
Narozen roku 1946 v Ústí nad Labem. V Ústí absolvoval středoškolské studium, 
(tehdejší SVVŠ, dnes gymnasium). V roce 1970 promoval na pedagogické 
fakultě University J. E. Purkyně.

"O fotografii jsem se začal zajímat zhruba ve 14 letech. Přivedl mne k ní můj 
otec, který byl vášnivým fotografem už od doby první republiky. Dostal jsem od
něj k dispozici kinofilmový fotoaparát Altix a později mi k narozeninám Ježíšek
nadělil Flexaret VI. S kamarádem jsme si na základní škole, kde byli jeho 
rodiče školníci, zřídili fotokomoru. Zde jsme pronikali do tajů analogové 
fotografie.



Při studiu na vysoké škole jsem byl Pomocná vědecká síla v oboru fotografie. 
Kromě práce pro katedru pedagogiky jsem se věnoval portrétu, fotografii 
hudby. Přivydělával si fotografováním školních tříd a fotografováním na 
pionýrských táborech. Zde jsem dle svého názoru do podrobna zvládl techniku 
analogové fotografie. V té době jsem byl členem Svazu československých 
fotografů. Můj první vystavovaný snímek byl ženský portrét na výstavě SČsF 
v Pardubicích.

Po promoci mi bylo odepřeno vykonávat povolání dle vzdělání (učitelství 
fyziky). Začal jsem pracovat jako technik sálových počítačů u podniku 
Kancelářské stroje. Tam jsem začátkem osmdesátých let jezdil do zahraničí na 
odborná školení a pronikal jsem do street fotografie a začal fotografovat 
krajinu. Po roce 1989, s nástupem digitálního “věku” jsem začínal s Fujifilm 
S20, následoval Canon EOS 40D, Canon EOS 20d, Canon EOS 7D, Canon EOS 
5D.

V současné době používám Canon EOS R6 Mark II. SW – Lrc, Ps, Zoner X, 
Corel Paint Shop Pro, Luminar, Affinity. Zúčastňuji se různých fotoexpedicí, 
jezdím za fotografií krajiny po Evropě, dvakrát jsem fotografoval street 
a architekturu v New Yorku. Po obesílání soutěží v zahraničí v letech 2021-23, 
byly moje snímky vystaveny (tištěná i digi podoba) v mnoha foto galeriích 
velkých měst. Limasol, Philadelphia, Melbourne, Barcelona, Bogota, Budapest, 
Berlín, San Diego, Chicago, Hanoi, Stockholm, London, Johannesburg, 
Bangkok, Manila, Mexico City, New Delhi, New York.



Spíše než popisné fotografii se v dnešní době věnuji kreativní fotografii, mám 
rád minimalismus a B&W.“

Výstavu bude možné shlédnout až do 26. března 2024. 

čtvrtek 15. února od 13 hodin, městské divadlo
Žlutomodrý kocour 2024
Za dobu svého působení se stal festival největší přehlídkou amatérských divadel
v České republice. Můžete se tak těšit na pořádnou porci divadelních 
představení všeho druhu.

16.00 Bratři Čapkové: Stvořitel (Dnes
nepřijdu, Mnichovo Hradiště)

17.30 Imjoy *& Motel Český ráj (autor
inscenace: Martin Nožička) FOTO

19.30 E.E. Kisch – M. Macourek: Tonka
Šibenice (Divadelní soubor Hostivice)

21.00 Sex (Ochotnický spolek ŽUMPA)

22.30 Ba naopunk (Psycho-punk-popový
kvintet z Turnova)

Páteční, sobotní a nedělní program najdete na stránkách Kultury Turnov.



čtvrtek 15. února od 17 hodin, knihovna na vlakovém nádraží
Rok na Havajských ostrovech
Zážitky ze čtyř cest Petra Nazarova jsou spojeny s vyprávěním o místních 
zvycích, tanci Hula Hula, šamanismu a léčitelství, o přírodních krásách ostrovů 
a putování po jednotlivých ostrovech (Oahu, Maui, Lanai, Molokai, Kauai, Big 
Island).

   turnovsko

MALÁ SKÁLA – 10. února ve 20 hodin, kino Androvna
Sucho
Pozvánka na na autorské promítání nového filmu Bohdana Slámy. 

   lomnicko

KOŠŤÁLOV – V Košťálově probíhá veřejná 
sbírky na opravu varhan a rekonstrukci zdejšího 
kostela sv. Jakuba. Za rok trvání sbírky se na 
transparentním účtu sešlo celkem 110 846 korun.
Přímým převodem na transparentní účet bylo 
poukázáno 17 400 korun, do pokladničky na kul-
turních akcích dárci vložili celkem 82 213 korun, 
hotově do pokladny sbírky bylo vloženo celkem 
11 400 korun.

Sbírka (účet č. 256149845/0600) je zřízena na 
dobu neurčitou a tedy bude probíhat i v letošním 
roce. 

A co radnice pro opravu varhan učinila v roce 
2023?
„Vedli jsme zatím neúspěšná jednání s církví 
o převodu vlastních varhan do majetku obce kdy, 
pokud by se tak stalo, obec Košťálov je připrave-
na vyšší částkou ve statisících doplatit náklady na 
generální opravu do takového stavu, aby košťá-
lovské varhany sloužily nejen při mši, ale byly 
rovněž koncertním nástrojem,“ uvedl starosta 
Košťálova Milan Havlík.

„Pak bychom rádi pozvali na koncert varhaníky, kteří zatím mají z technického
stavu našich varhan obavy, což se potvrdilo na posledním koncertě asi před 
dvěma lety. V lednu 2023 jsme za přítomnosti diecézního organologa a pana 
faráře nechali celkový technický stav nástroje posoudit renomovanou 
varhanářskou rodinnou firmou Žloutkových ze Zásady. Tato firma odhadla 



náklady na opravu směřující ke koncertnímu nástroji na částku kolem 800 – 
900 tisíc korun. Musíme tedy obnovit jednání s církví o dalším postupu, protože 
už z výsledku prvního roku sbírky je jasné, že si košťálovská veřejnost 
(a nejenom ta) důkladnou opravu přeje,“ doplnil  starosta Havlík.

Vlastní kostel jako stavba je už majetkem obce Košťálov několik let a obec 
Košťálov do oprav a rekonstrukcí investovala za celé období částku přesahující 
2 milióny korun. A míní tak činit i nadále.
(Košťálovské noviny)

   semily

 #  Nové autobusové nádraží v Semilech přijde na 40 milionů korun, bude tak 
zhruba o 15 procent levnější, než projektanti původně odhadovali. Podařilo se 
na to získat dotace z evropských fondů ve výši téměř 27 milionů korun, řekla
starostka Lena Mlejnková. 
Stavební práce by podle ní měly začít na jaře, hotovo má být za jednu stavební 
sezonu. Ještě letos na podzim by tak měl být v Semilech hotový celý dopravní 
terminál, který umožní přímý přestup mezi vlaky a autobusy.
Autobusové nádraží v Semilech je už 20 let v dočasných podmínkách na 
průtahu městem, pro nové nádraží koupilo město loni od Českých drah téměř 
za 2,4 milionu korun pozemek o rozloze zhruba 4500 metrů čtverečních 
u vlakového nádraží. Projekt počítá s úpravou povrchů vozovky, nástupišť 
a chodníků. Kvůli stavbě bude třeba přeložit vodovod a kanalizaci, udělat nové 
veřejné osvětlení a součástí úprav bude i revitalizace zeleně.



Výstavba autobusového nádraží navazuje na rekonstrukci železniční stanice za 
218 milionů korun, kterou loni v říjnu dokončila Správa železnic. Vznikl tak 
bezbariérový prostor s prostupem i na druhou stranu, informační systém a 
hlavně příprava pro budoucí terminál autobusového nádraží. To vyroste na 
volném pozemku, který přímo sousedí s vlakovým nástupištěm. „Autobusové 
nádraží naváže přímo jak výškově, tak půdorysně na stavbu vlakového 
nádraží,“ dodala starostka.  (Náš REGION – ČTK) 

 #  Klub českých turistů, odbor Semily, slaví 115 let od svého založení

K založení semilského odboru Klubu českých turistů došlo z podnětu 
Okrašlovacího spolku 8. února 1909. 
Prvním předsedou byl zvolen okresní hejtman Antonín Bohm. Od prvních chvil 
své existence stál spolek před náročným úkolem vybudovat Riegrovu turistic-
kou stezku, která byla otevřena 10. října 1909. Druhou akcí bylo vybudování 
Palackého stezky ze Spálova do Tanvaldu, která byla předána veřejnosti 
9. listopadu 1913. Klub převzal do své péče vyhlídku na Krkavčí skále. 
Po první světové válce se činnost odboru postupně obnovovala v nové republice 
jako Klub československých turistů. V roce 1923 byl zvolen předsedou vrchní 
finanční rada Vilém Petržílka. 
V této době bylo po dlouhých dohadech rozhodnuto postavit na vrcholu 
Kozákova turistickou chatu. Záležitost Kozákova vyplňovala značnou část 
programu každé schůze semilského odboru. V roce 1925 odbor vybudoval 
a zpřístupnil nad městem Masarykovu vyhlídku, na Riegrově stezce zřídil 
studánku Antala Staška. O rok později otevřel vyhlídku na Myší skále, kterou 
získal i s přilehlými lesy do vlastnictví. 

29. srpna 1926 byl položen základní kámen ke stavbě chaty na Kozákově. 
Slavnostní otevření se konalo 24. června 1928. Odbor na své náklady vybudoval 
silnici od posledního obytného stavení až na Kozákov. Na svých pozemcích na 
Kozákově vysázel
tisíc sazenic
krkonošské kleče,
desítky smrků
a javorů. Plovárna
KČsT na ostrově 
v Semilech byla
slavnostně
otevřena 18. srpna
1929. V nově
postavené Crhově
chatě byla zřízena
stanice KČsT.
Nezanedbatelný
příjem pro spolko-
vou pokladnu
znamenala



noclehárna KČsT v sokolovně. Pro velký zájem byla otevřena i druhá noclehár-
na v hotelu Okresní dům v Semilech. V roce 1931 byl ustaven dorostenecký 
odbor KČsT, v roce 1933 Klub fotoamatérů a od poloviny třicátých let se začala
v odboru intenzivně pěstovat lyžařská turistika. 
Odbor pořádal vlastní závody, později župní i svazové.

Po skončení války semilští turisté s novými nadějemi obnovovali svou činnost. 
Po únorových událostech 1948 došlo k začlenění odboru pod Sokol bez souhlasu 
členů i turistické organizace. Majetek klubu byl zabaven, předán družstvu Vzlet
a později dalším organizacím. Opatření vyvolalo u většiny členů rozladění 
a ztrátu zájmu. V dalších letech mohl fungovat pouze jako oddíl pod tělo-
výchovnou jednotou. Ke zlepšení podmínek pro práci v turistice došlo až po 
založení ČSTV 1957. 
Značný zájem vzbudila akce „100 jarních kilometrů“ bylo obnoveno značení, 
úpravy stezek, byly organizovány zájezdy a výlety. 
Členové se úspěšně zapojili do plnění odznaků „Turista ČSSR“, orientačních 
závodů a zápočtových cest. Byla zahájena oddílová soutěž o ujití milionů kroků, 
začaly se organizovat pochody „Novoroční výstup na Kozákov, Po stopách květ-
nového povstání, Račí stezkou, Zimní Českým rájem , Silvetrovská jízda“ a pod.
V roce 1990 se turistický oddíl připojil k staronové organizaci KČT. 
V roce 1992 odbor obnovil pamětní desku na Masarykově vyhlídce. K plnému 
osamostatnění odboru došlo 11. října 1994, kdy byl klub zaregistrován jako 
samostatný právní subjekt MV ČR. V roce 1995 přešel odbor z Oblasti 
Krkonoše a Podkrkonoší do oblasti Český ráj a Pojizeří. 
Od roku 1993 vedl odbor složitá jednání o navrácení majetku na Kozákově. 
V roce 1996, na základě rozhodnutí vlády ČR, mohl konečně odbor KČT Semily
odkoupit chatu za 1,2 milionu korun zpět do svého majetku. Pozemky dostal 
zpět až v roce 1998. Nezbytné opravy si vyžádaly částku přes 600 tisíc korun
a čistírna odpadních vod přesáhla 3,5 milionu. V roce 1994 byla zpřístupněna 
nová vyhlídková věž na Kozákově. Zájem o dálkové pochody v devadesátých 
letech značně ochabl. 
V současnosti KČT, odbor Semily, pořádá různé akce pro veřejnost - Novoroční
výstup na Kozákov, Pohádkový les soutěží a her, dálkový pochod Račí stezkou, 
Drakiáda a několik oddílových akcí. Další hlavní náplní odboru je zajištění 
provozu Riegrovy chaty na Kozákově a rozhledny, dále údržba turistického 
značení, Masarykovy vyhlídky, částečně i Riegrovy a Kamenického stezky 
a propagaci turistiky na Semilsku.  
K 90. výročí Riegrovy chaty na Kozákově  v roce 2018 vydal odbor knížku 
Kozákov – příběh hory.  Ve stejném roce byl odbor KČT Semily pověřen sekcí 
pěší turistiky ÚV KČT pořádáním celostátní turistické akce „ Za posledním 
puchýřem“. V únoru 2019 obdržel  odbor Cenu města Semily za rozvoj turistiky
na Semilsku.  V tomto roce vydal druhé vydání knížky Václava Votočka 
Průvodce historií turistiky na Semilsku pod názvem 110 let turistiky na Semilsku. 
Na Kozákově otevřel dětské hřiště za podpory Mikroregionu Kozákov. 

V roce 2021 byl klub uveden do Síně slávy České turistiky. Ve stejném roce vy-
budoval nové posezení na Riegrově stezce na Pěšorestu a na Kozákově u stánku 



s občerstvením novou pergolu. V září 2022 na Setkání turistů a skautů na Ma-
sarykově vyhlídce, které klub uspořádal v rámci oslav 100. výročí od návštěvy 
T. G. Masaryka v Semilech, byla na vyhlídce na počest oslav vysazena lípa.

/ Zdeňka Marková, předsedkyně KČT Semily, Semilské noviny

Semilské kulturní tipy:

12. února v 19 hodin v Golfu
JAN SCHULMEISTER – geniální pianista, který oslnil svět
Pátý koncert cyklu KPH představí nevídaný talent - Jana
Schulmeistera (*2006). 
Program – W. A. Mozart: Sonáta Es dur K 282, A.
Skrjabin: 5 Preludií op. 16, M. P. Musorgskij: Obrázky 
z výstavy

13. února v 17 hodin v čítárně knihovny
TRAMPING V JIZERSKÝCH HORÁCH A OKOLO KAMENICE
Pro všechny milovníky přírody a majitele toulavých bot přinášíme zajímavou 
besedu s Pavlem Vinklátem, autorem knihy Kronika trampingu v Jizerských 
horách. 

14. února v 17 hodin v muzeu
LÉČITELSKÉ PŘÍBĚHY
V našem regionu jsme v rámci
přípravy léčitelské výstavy
nalezli více jak 30 velmi
zajímavých a mnohdy i
různorodých osobností. Jací to
byli lidé? Jaké byly jejich
motivace k léčení potřebných? 
Z jakých zdrojů čerpali své
znalosti? O tom bude vyprávět
autor výstavy, náš muzejní
historik Tomáš Chvátal.
Vzhledem k omezené kapacitě
sálu je třeba rezervace na tel.
775 859 001 nebo na emailu svikova@muzeumsemily.cz.

21. února v 19 hodin v Golfu
7 PÁDŮ HONZY DĚDKA
7 pádů Honzy Dědka je oblíbená talk show, kterou můžete znát z pravidelného 
úterního vysílání na televizi Prima. Můžete se těšit na 90 minut příjemné zábavy
a zajímavých rozhovorů „o všem a pro všechny” se zajímavými hosty. Honza 
Dědek bude v Semilech zpovídat rodáka Jaromíra Noska a novým hostem místo
Veroniky Žilkové bude herečka, režisérka a komička Petra Nesvačilová. 



   semilsko

VYSOKÉ n/J – 

   železnobrodsko

 #  Malé ohlédnutí za rokem 2023 z pohledu evidence obyvatel 
a matriky našeho města

V loňském roce si na území našeho města řeklo své „ANO“ 13 zamilovaných 
párů a 10 párů v ostatních obcích správního obvodu Železného Brodu. Všem 
„novomanželům“ tímto přejeme mnoho krásně prožitých společných let. 
Za loňský rok se v Železném Brodě narodilo 32 nových občánků, z toho 15 dí-
vek (nejčastěji Anna) a 17 chlapců (nejvíce David). 
Všem dětem přejeme do života hodně zdraví a věříme, že z nich vyrostou 
správní občané našeho města. A třeba se i oni dožijí krásných sta let jako měla 
v loňském roce naše nejstarší obyvatelka. 
Aby byla statistika kompletní, musíme s lítostí také napsat, že nás za loňský rok 
opustilo 68 našich občanů. 
V roce 2023 se nově přihlásilo k trvalému pobytu 31 občanů a 136 se jich 
odstěhovalo. 
Aktuálně tak v Železném Brodě je 5 614 trvale žijících občanů.

/ Jolana Novotná a Petra Cvrčková, OVV, Železnobrodský zpravodaj



                  

   jilemnicko



   jičínsko
 

 #  Knihovna Václava Čtvrtka v     Jičíně má za sebou již čtyři měsíce   
rekonstrukce

Těsně před zahájením rekonstrukce v době letních prázdnin 2023 došlo 
k přestěhování Knihovny Václava Čtvrtka v Jičíně do náhradních prostor. 
Dočasně na dobu dvou let místní knihovna sídlí na adrese Denisova 504, tedy 
jen pár kroků od domovské budovy. Otevírací hodiny doznaly jen mírné změny,
provozní dobu změnila i pobočka knihovny v Bunkru na Novém Městě. 
K úplnému předání a převzetí staveniště došlo 4. září 2023. 

Stavební práce realizuje firma VALC z Hradce Králové, která se jako jediná 
zúčastnila výběrového řízení s nabídnutou cenou 57,884 milionu korun bez 
daně. První z kontrolních dnů proběhnul 12. září 2023. Dokonce roku se konalo 
celkem jedenáct kontrolních dnů. V polovině listopadu 2023 stavební práce 
pokračovaly pomaleji, v prosinci byly téměř zastaveny.
Od září do konce roku 2023 byla provedena demolice střechy a krovu a částeč-
ná demolice stropu na nižší části objektu. Při zahájení bouracích prací bylo 
zjištěno, že ve sklepích je převážná část zdiva opatřena cihelnou přizdívkou 



z dutinových cihel a za nimi je na stávajícím cihelném zdivu asfaltová lepenka. 
Tato skutečnost byla projednána s projektantem. Zároveň proběhla prohlídka 
stavby specialistou na sanace z důvodu prověření dostatečnosti návrhu dle 
projektu. Byla provedena i kamerová zkouška dešťové kanalizace okolo 
objektu, která prokázala na několika místech její narušení. Dále po odstranění
vrchní vrstvy podlah v nižší části podkroví bylo zjištěno, že se pod ní nachází 
ještě jedna vrstva. Na nižší části objektu během bourání stropu bylo zjištěno, že 
železobetonové nosníky jsou vybetonovány spojitě přes středovou cihelnou stěnu
a je potřeba u této stěny nosníky přerušit, resp. přestříhat jejich ocelovou 
výztuž a navrhnout postup bourání stropu v části mezi touto středovou stěnou 
a obvodovou stěnou, která má zůstat zachována. Z důvodu nutnosti vyřešení 
statického zajištění obvodových stěn nižší části objektu, které mají zůstat 
zachovány a následné demolice části stopu, byly na této části práce pozastaveny.

Ve sklepích bylo 
dokončeno 
vybourání podlah, 
osekání omítek 
a vybourání všech 
přizdívek včetně 
odstranění 
asfaltové izolace 
za nimi. Vzhledem
k omezenosti 
sklepních prostor 
nemohl být použit 
pásový dopravník 
a suť musela být 
vynášena ručně. 

Částečně bylo zbudováno zařízení staveniště.
Stavba je označena na všech přístupových stranách, aby bylo pro obyvatele 
zřejmé, že je zde staveniště. Na čelní straně fasády je umístěn velkoplošný 
billboard informující o podpoře projektu z fondů EU. Stavba je prováděna dle 
platných norem a dle dokumentace ověřené stavebním řízením, zhotovitel 
stavby provádí práce v dobré kvalitě. Třídění odpadů je prováděno dle ISO 
14001 a jednotlivých druhů odpadů. 
Stavební firma se v současné době zabývá hledáním optimálního řešení 
problémů a po krátké zimní přestávce bude pokračovat v souladu s harmono-
gramem prací.

/ rv,  Jičínský zpravodaj

ÚJEZD p/T, LIBUŇ – Liberecký kraj rozšíří od pondělí spojení s Králové-
hradeckým krajem. S jízdenkou Integrované dopravy Libereckého kraje IDOL 
bude nově možné dojet autobusovými linkami 350 a 370 až do Libuně nebo 
Kněžnic na Jičínsku. O změně v jízdních řádech informoval Korid LK. 



Podobný přesah směrem na Jičínsko už platí ve vlacích z Lomnice nad 
Popelkou do Ktové a také v autobusech na lince 551 z Lomnice do Libuně.
Změna, která vstoupí v platnost 5. února, se týká linek 350 z Liberce přes 
Turnov a Rovensko pod Troskami do Jičína a také autobusového spojení 370 
z Liberce přes Turnov, Rovensko a Jičín do Hradce Králové. V úseku Újezd 
pod Troskami - Libuň - Kněžnice na linkách 350 a 370 vzniká takzvaný 
překryv, kdy tam souběžně platí tarify liberecké integrované dopravy IDOL 
a zároveň Integ-rované regionální dopravy Královéhradeckého a Pardubického 
kraje IREDO.

Nejde přitom o jediné spojení mezi kraji, které mohou cestující s tarifem IDOL 
využít, podobně je možné cestovat do Středočeského kraje. „Například cestující 
z Turnova může jet na výhodnější jízdné s IDOL do Liberce, ale i do 
středočeské Mladé Boleslavi,“ uvedl náměstek libereckého hejtmana Jan Sviták.
Tarif IDOL dosahuje ve středních Čechách i do Mnichova Hradiště nebo 
Mělníka.  (Genus)

NOVÁ PAKA – Máme radost, až
do bláznivé Paky! Právě náš
sládek Míra odhalil Lomnické
pivní tajemství téhle skvělé dámě
paní Evě, která v Nové Pace
otevřela bistro kávárnu SAKY
PAKY hned naproti
autobusovému nádraží! Tak
vzhůru do tajů skvělé kávy,
našeho piva a dalších pochutin…
Aktuálně na čepu ležák světlý 11°
a Mosaic single hop ALE 12°.

(facebook Lomnické pivo)

   tanvaldsko

 #  Na obnovu unikátní ozubnicové trati z Tanvaldu do Kořenova přispěje 
Evropská unie. Správa železnic uspěla s žádostí o dotaci z přeshraničního pro-
gramu Interreg Česko-Polsko, získat by měla bezmála 368 milionů korun, což je 
80 procent uznatelných nákladů, uvedla v tiskové zprávě mluvčí Správy železnic
Nela Eberl Friebová. 
Správa železnic teď hledá dodavatele stavby, náklady odhadla na 460 milionů 
korun bez daně. Lhůta pro nabídky končí 4. března.
Unikátní ozubnicová trať mezi Tanvaldem a Kořenovem je kulturní památkou, 
jsou na ní tři úseky s ozubnicí uprostřed koleje, které pomáhají lokomotivám 
překonat příkré stoupání 58 promile. Podle spolku Zubačka se poslední velká 
rekonstrukce trati uskutečnila v letech 1958 až 1962, od té doby se s výjimkou 



krátkého úseku mezi Desnou-Riedlovou vilou a Dolním Polubným žádné větší 
práce na trati nedělaly.

Trať je ve velmi špatném stavu a obnovu nutně potřebuje, Správa železnic 
proto loni v listopadu zakázala na trati provoz historických vlaků Zubačky, 
který platí do ukončení rekonstrukce. Cílem projektu je podle Eberl Friebové 
obnovit turisticky významnou železniční trať, a to ve spolupráci s polským 
Dolnoslezským vojvodstvím. „Díky opravě dojde ke zlepšení stavebně-
technického stavu trati a zvýšení bezpečnosti. Významnou součástí projektu je 
revitalizace ozubnice v mezistaničních úsecích a její opětovná instalace 
ve stanici Dolní Polubný,“ doplnila.

Obnova ozubnicové trati je největší investiční akcí programu Interreg, přijde 
na 23,4 milionu eur (v přepočtu 583 milionů Kč), z toho bezmála 18,9 milionu 
eur (470 milionů Kč) je podíl Správy železnic. Na polské straně je podle mluvčí 
Správy železnic součástí projektu výměna kolejnic na více než třináctikilomet-
rovém úseku trati ze stanice Szklarska Poręba - Górna na česko-polskou státní 
hranici a také zabezpečení dvou železničních přejezdů a jejich ovládání.
Správa železnic počítá s tím, že ještě letos uzavře smlouvy s dodavateli. 
„Do konce roku se vyrobí specifické komponenty ozubnic a ocelových pražců, 
v příštím roce pak dojde k realizaci obou staveb v souběžné výluce,“ uvedla 
Eberl Friebová. Na české straně je v plánu především oprava železničního 
spodku a svršku, oprava tunelů, mostů, propustků, nástupišť a dalších částí 
železniční infrastruktury. Práce na české i polské straně by měly být hotové do 
roku 2027. 

(Genus, foto Liberecký kraj)



   jablonec

 #    Jablonec nad Nisou je znovu historickým městem roku kraje   

Město obhájilo loňské prvenství v kraji, tentokrát bodovalo obnovou radnice, 
která se loni zařadila mezi národní kulturní památky, informovala mluvčí 
magistrátu Jan Fričová. Soutěž vyhlašuje Sdružení historických sídel Čech, 
Moravy a Slezska, letos se v kraji o titul ucházela čtyři města – kromě Jablonce 
také Jilemnice, Lomnice nad Popelkou a Zákupy, je to o jedno méně než před 
rokem.

„Těší nás prestižní ocenění budovy, kterou pro město vystavěl renomovaný 
architekt Karl Winter a kterou se snažíme postupně rekonstruovat do jím 
navržené podoby po necitlivých zásazích v době před sametovou revolucí. 
V každém případě je to pro nás i pro naše nástupce závazek, abychom o budovu
pečovali a chránili ji pro příští generace,“ řekl primátor Miloš Vele. 
Díky vítězství v krajském kole bude Jablonec reprezentovat Liberecký kraj 
v celostátním kole. Radnici
v Jablonci postavili v
letech 1931 až 1933 a je
významnou stavbou
československé
meziválečné architektury 
a nejznámější stavbou
libereckého architekta
Wintera. Od roku 2012
investovalo město do obno-
vy budovy bezmála 90 mi-
lionů korun. Radnice se
postupně vrací do podoby,
jakou měla ve 30. letech,
opravený je plášť včetně
oken a věže, nejviditelnější
změnu prodělaly zasedací sály. „Odstranili jsme novodobé umakartové obložení
zakrývající i některé původní, nyní zrestaurované, dřevěné prvky,“ řekl 
tajemník Marek Řeháček.
Sály mají kvůli dřevomorce nové parketové podlahy, pod obložením ale objevili 
dělníci například původní zasunovací dveře, které oddělovaly hlavní sál od 
sousedního salonku. Umakart ze 70. let skrýval také původní oválný stůl sálu 
201. 

Ne všechno se ale v budově zachovalo, chybějící prvky jako jsou stoly nebo 
židle, ale také třeba osvětlení, nahradily repliky vyrobené podle původních 
Winterových návrhů. Vestibul radnice zdobí nové lampy podle původních 
architektových návrhů, na které v době stavby nezbyly peníze.
Do minulosti mohou návštěvníci nahlédnout i v retrokanceláři ve věži. 



„Podařilo se nám najít spoustu původních artefaktů, které se v budově různě 
zachovaly a sloužily už od těch 30. let. Máme tady původní psací stroj, psací stůl
a úřední skříň, doplnili jsme to o dobové artefakty, aby veřejnost mohla vidět, 
jak se ještě poměrně nedávno úřadovalo,“ dodal tajemník. V obnově budovy se 
podle Řeháčka bude pokračovat, do designu 30. let chtějí vrátit i obřadní síň 
upravenou v 90. letech minulého století.
(Náš REGION – ČTK)

 #  Křest knihy V. K. N. se uskuteční U Prutu

Po dvou letech intenzivní práce se podařilo vydat monografii jabloneckého 
sochaře a šperkaře Vratislava Karla Nováka (13. 12. 1942 – 12. 2. 2014). 
Odbornou publikaci s názvem V. K. N. To je vše vydává Spolek přátel díla 
Vratislava Karla Nováka, který působí ve městě. Hlavní náplní činnosti spolku 
je osvětová a kulturní činnost, která odborně zpracovává a různými aktivitami 
představuje veřejnosti dílo autora. „Publikace V. K. N. To je vše, která vychází 
i v plnohodnotné anglické jazykové mutaci, byla připravována od roku 2022 
odborným autorským kolektivem, jehož jednotliví členové se ve své práci 
dlouhodobě specializují na různé oblasti českého výtvarného umění,“ řekla 
Kateřina Nora Nováková, předsedkyně Spolku přátel díla V. K. Nováka.

Vybraný tým obsáhl v textech s bohatou obrazovou dokumentací celou 
Novákovu výtvarnou tvorbu z pohledu volného sochařského umění, realizací do 
architektury, šperku a designu.
V publikaci je zastoupena také autorova pedagogická činnost a kompletní 
soupis realizovaných děl ve veřejném prostoru, výstav a literatury.
Kapitoly byly sepsány na základě originálních textových, fotografických a kre-
sebných materiálů z autorova archivu a dále s využitím vybraných poznatků 



z dostupné české i zahraniční literatury a veřejných archivů. „Mnohé informace
byly doplněny také autorovými spolupracovníky z řad architektů, techniků, 
výtvarných umělců, pedagogických kolegů a studentů z vysokých škol a také 
členů rodiny,“ sdělila Nováková.
Vydání obsáhlé publikace bylo podpořeno z grantových prostředků 
Ministerstva kultury ČR, Státního fondu kultury ČR, finančních prostředků od 
Severočeského muzea v Liberci a statutárního města Jablonec nad Nisou. 
Významně finančně přispěli i soukromí sponzoři a také rodina autora. 
Publikace o rozsahu 320 stran jenejen odbornou, ale také čtivou knihou, která 
představí život i dílo V. K. Nováka v širokých souvislostech a z mnoha pohledů. 
Její slavnostní uvedení proběhne 11. února v 15 hodin u autorovy plastiky 
Rybářský prut na břehu jablonecké přehrady. 
(knn, Jablonecký měsíčník)

   liberec 

 #  Severočeské muzeum zachraňuje poklady z     depozitáře. Tentokrát je to skříň  

Neorenesanční fasádovou skříň
ze sbírek Severočeského muzea
v Liberci právě restaurují 
v ateliéru Svitas Art Design 
rodiny Špačkových ve Svitávce
u Boskovic. Děje se tak v rámci
projektu Záchrana pokladů 
z depozitářů Severočeského 
muzea.

„Díky tomuto projektu se již 
podařilo zrestaurovat dlouhou 
řadu sbírkových předmětů 
z různých sbírek. Ne vždy to 
bylo snadné, protože restau-
rátorů, zvlášť u některých 
druhů předmětů, je nedosta-
tek,“ uvedla Květa Vinklátová,
náměstkyně pro kulturu, 
památkovou péči a cestovní 
ruch Libereckého kraje.

Nábytkem, který prochází restaurací, je pětidílná neorenesanční fasádová skříň,
která má čtyři dvířka od vnitřního úložného prostoru určeného k ukládání 
předmětů. Skříň spočívá na masivním soklu a její korpus je členěn 
horizontálně. Mezi oběma patry se nachází kladí se dvěma římsami. Nahoře 
skříň zakončuje další kladí s profilovanou římsou.



V obou poschodích se na přední stěně nacházejí dvojice dvířek s výrazným 
kováním. Fasáda skříně je stylizována pomocí drobných architektonických 
prvků, jakými jsou edikuly, portálky, niky, pilastry s patkami a hlavicemi 
a intarzie skládající se z ornamentálních prvků.

/ Jan Mikulička

   mnichovo hradiště

 #  Nový pomník na židovském hřbitově 

Revitalizace židovského hřbitova, který je součástí městského lesoparku nad 
soutokem Jizery a Nedbalky, proběhla v loňském roce. Došlo k odstranění 
náletových dřevin, srovnání terénu, výsadbě keřů i záhonů s trvalkami, vybudo-
vání symbolické zídky nebo k instalaci informačních panelů a laviček. V rámci 
prací byl rovněž odstraněn jednoduchý pomník s pamětní deskou nesoucí ná-
pis „Zde byl židovský hřbitov 1800-1982“. Ten v letošním roce nahradí pomník 
nový, jehož podoba vzejde ze soutěže. 

Ještě během zimních měsíců zasedne porota sestávající ze zástupců města 
a odborníků. Jejím úkolem bude jednak posoudit návrh soutěže a zároveň 
specifikovat okruh umělců, které město následně osloví, aby se zapojili. Soutěž 
proběhne na přelomu zimy a jara a vítězný návrh bude v letošním roce 
realizován. Z rozpočtu města je na pomník vyčleněno 1,5 milionu korun,
polovinu této částky představuje dar Nadačního fondu ŠKODA AUTO. 
Židovská obec, která je vlastníkem pozemku, bude mít v porotě své zastoupení.
(Kamelot)



   mnichovohradišťsko

HOŠKOVICE u MNICHOVA HRADIŠTĚ – Členové Turnovského 
aeroklubu v roce 2023 nalétali přes dvacet tisíc kilometrů

Turnovský aeroklub sdružuje 20 členů, nejen z blízkého okolí, ale i ze Středo-
českého, Libereckého a Královéhradeckého kraje. Klub provozuje sportovní 
leteckou činnost na letišti v Hoškovicích u Mnichova Hradiště, a to už více než 
20 let. 
Ke své činnosti aeroklub využívá dva motorové letouny a tři bezmotorové 
větroně. Motorový letoun Zlín Z-226 slouží především k vlekání větroňů, 
eventuálně k výcviku. 
Motorový letoun Cessna C-172 se využívá k výcvikovým, navigačním a sezna-
movacím letům. S větroni se provozuje sportovní přeletová činnost se snahou 
o návrat do místa odletu. Proto jsou tratě návratového typu, trojúhelníkového 
tvaru nebo několikrát lomené „polygony“ končící opět v místě vzletu. Čtyři 
členové létají se svými vlastními větroni. 
Přestože jsou větroně bezmotorová letadla, nelétají se s nimi nijak krátké tratě. 
Trať o délce 100 kilometrů je vnímána spíše jako „sprinterská“, obvykle se 
létají tratě 300 až 500 kilometrů dlouhé. Při dobrých termických podmínkách 
již byly uletěny i tratě dlouhé 750 kilometrů. 
Takto dlouhá trojúhelníková trať se již s obtížemi vejde do hranic naší 
republiky, ale není problém zvolit si otočný bod i za hranicemi státu. 

Pro představu, z Hoškovic letěná 500kilometrová trojúhelníková trať má 
vrcholy (otočné body) například v Mariánských Lázních a Českých Budějovi-
cích. Snahou je přitom obletět trať co nejrychleji. Průměrné traťové rychlosti 
tak stoupají i přes 100 km/h. Průběh letu je zaznamenáván loggerem (záznamo-
vým zařízením) a výsledek se potom zasílá do celostátního žebříčku Aeroklubu 
České republiky (www.cpska.cz), který let bodově ohodnotí a vytvoří pořadí. 
V roce 2023 byl v Turnovském aeroklubu uletěn jeden 700kilometrový přelet, 
14 pětistovek, dvě čtyřstovky, 21 třístovek, 13 dvoustovek a 11 sto kilometrů 
dlouhých přeletů. 



Nejhodnotnějším letem byl 507 kilometrů dlouhý přelet Víta Rýdla na trati 
Mariánské Lázně – Hosín cestovní rychlostí 101,9 km/h na větroni Duo Discus. 
Do celkového ročního hodnocení se od pilotů vybírají tři nejhodnotnější lety. 
S těmi svými se právě Vít Rýdl umístil v Turnovském aeroklubu na 1. místě. 
Celkově v roce 2023 Turnovský aeroklub nalétal s větroni 20.910 kilometrů 
a výkonnostně se v celostátním měřítku umístil na 22. místě mezi 69 aerokluby.

/ Jan Havlík, Turnovský aeroklub, Kamelot

   mladá boleslav

 #  V Templu bude vystavovat fotograf Robert Vano

V únoru se bude v Galerii Templ konat výstava Robert Vano Memories. 
Vernisáž výstavy bude za účasti autora 14. února v 17:00. Již nyní máte mož-
nost zakoupit si na tuto mimořádnou akci vstupenky v hodnotě 200 korun na 
portálu evstupenka.cz.  

Robert Vano je módní a reklamní fotograf. Fotografuje černobílé portréty 
a akty na klasický film a používá také už málo použí-vanou techniku 
platinotypie. Byl asistentem módních fotografů, od roku 1984 je samostatným 
fotografem. Působil v New Yorku, Paříži a Miláně, kde fotografoval pro módní 
časopisy, jako například Cosmopolitan,
Harper's Bazaar nebo Vogue.

V rámci vernisáže bude probíhat prodej
originálních fotografií, které jsou v limi-
tované edici s podpisem Roberta Vana.
Fotografie jsou dárkově zabalené 
v paspartě, společně s certifikátem
pravosti. Bude také probíhat podpisová
akce a současně si návštěvníci mohou
zakoupit knihu nebo výstavní katalog.
Jste zváni také na besedu se světoznámým
fotografem a povídání nejen o fotografii,
která se bude konat 14. února v 19:00
v divadelním sále Domu kultury. V rámci
besedy si můžete nechat podepsat knihy,
fotografie nebo památkové tisky. 

(Boleslavan)



   náš jubilant 

 #  Jaroslav Bret, architekt, stavitel 

26. 1. 1854, Nová Paka – 16. 3. 1902, Praha

Ve svém rodišti absolvoval základní školu. Ve studiu pokračoval na reálce 
v Trutnově. Po maturitě nastoupil na techniku v Praze. Pokračoval studiem na 
Umělecké akademii ve Vídni, kde byl žákem architekta prof. Hansena. 
Po skončení studií pracoval v Nové Pace u stavitele Františka Wolfa a v Praze 
u architekta J. Machytky. Roku 1883 se vrátil z krátkého pobytu v Zábřehu do 
Nové Paky, kde si zřídil soukromou firmu se stavební činnosti. V roce 1891 
koupil pole, na kterém založil první novou čtvrť nazývanou Vinohrady. Ve 30. 
letech stálo v této části šedesát čtyři rodinných domků. 

Bret vystavěl v Nové Pace řadu významných budov. V roce 1889 přistavěl 
neorenesanční druhé patro na dívčí škole na náměstí. Budovu nechal vyzdobit 
pracemi
Stanislava
Suchardy.
Podobně
vystavěl budovu
soudu. V roce
1896 postavil
podle
Cechnerových
plánů
Suchardův dům,
který byl
ozdoben
výtvarnými díly
členů rodiny
Suchardů a
sgrafitem od
Mikoláše Alše. 
V roce 1900
postavil na
místě poslední
roubenky na
náměstí dům pro továrníka H. Kretschmera s podloubím na železných nosičích. 
Jaroslav Bret rozšířil novopacký pivovar a podnikal i v dalších okresech. 
Zapojil se rovněž do činnosti řady spolků, ochotnického divadla, Sokola a dal-
ších. 

/ Oldřich Houška, Achát
foto: Turistické noviny Sdružení Český ráj



   pozdní sběr 

TURNOV – Turnov nezíská dotaci z Národní sportovní agentury na opravu 
atletického stadionu, kde se každoročně koná mezinárodní mítink Memoriál 
Ludvíka Daňka. Starosta města Tomáš Hocke novinářům řekl, že neuspěli kvůli
tomu, že město není jediným vlastníkem pozemků pod stadionem. Městu patří 
zhruba tři čtvrtiny, zbytek vlastní TJ Sokol Turnov. Město s ním proto podle 
starosty chce opět začít jednat o tom, zda by svoji část městu neprodal. Dříve už
takovou nabídku sokolové odmítli. (Genus)

TURNOV – Veřejné projednání silniční stavby I/35 Turnov – Úlibice – přivaděč
Zelený Háj se bude konat v turnovské Střelnici v pondělí 12. února od 16 hodin.
KÚ LK nařídil veřejné projednání záměru stavby přeložky silnice 283 v trase 
mezi Žernovem a Tatobity až po napojení na silnici 283 před Hořenskem.

 #  Jiří Koštýř / sorry

… vyšlo nové sorry !
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